
A z E R D Ő K É V E alkalmából 

a Magyar Tudományos Akadémia Debreceni Akadémia i Bizottságának Mezőgaz
dasági Szakbizottsága és Erdészeti Munkabizottsága, valamint a Környezet tudomá
nyi Szakbizottsága tudományos ülésszakot és kiállítást rendezett a D A B debrece
ni székházában 1985. április 30-án. A z ülést Dr. Ács István egyetemi tanár, a M e 
zőgazdasági Szakbizottság elnöke nyitotta meg, majd előadások megtartására ke
rült sor. 

Jakucs Pál aks. előadásában hangsúlyozta, hogy az erdők életközössége döntő j e 
lentőséggel bír a földi bioszféra kialakításában. Ezt a fejlődési folyamatot kedve*-
zőtlenül befolyásolták a korábbi években bekövetkezett mértéktelen erdőpusztítá
sok, melyeknek a korábbi társadalmak számára egyetlen célja a haszonszerzési tö
rekvés vol t . A z előadó megállapítása: „ A z erdőgazdálkodás a múltból él és a j ö 
vőnek dolgozik". A z előadás további részében az erdők közvetlen és közvetett — 
immateriális hasznát fejtette ki az előadó. Rámutatott néhány — általa gazdálko
dási hibának tekintett eljárásra; pl. a természetes erdők helyére történő tájidegen, 
gyorsan növő egzota fafajok ültetésére, a nagykiterjedésű tarvágások kedvezőtlén 
hatására a meglevő erdei közösség rovására. 

Keresztesi Béla aks. előadásában foglalkozott a tarvágásos fakitermelési, i l le tve a 
mesterséges erdőfelújítási munkamódszerrel . Leszögezte, hogy hazánkban — f ő 
ként a klimatikus viszonyok f igye lembevéte léve l — ez az általánosan bevezetett és 
célravezetőbb felújítási módszer, de ahol azt a termőhelyi viszonyok megengedik, 
a természetes erdőfelújítás módszereit kell alkalmazni. A z előadó hangsúlyozta, 
hogy hazánkban az eddig 10%-ban alkalmazott természetes erdőfelújítási eljárás 
arányát a jövőben 20%-ra lehet emelni. Hangsúlyozta továbbá, hogy az E R T I már 
az 1950-es évek óta a biogeocönológiai szemlélet alapján végz i kutatásait és kísér
leteit, s így az ökológiai i rányelvek f igyelmen kívül hagyásának vádja e téren sem 
érheti elmarasztalólag erdész szakembereink tevékenységét. 

Dr. Gál János előadásában a mezővédő erdősávok napjainkban is k iemelkedő
en fontos szerepét méltatta a mezőgazdasági termelésben. Hangsúlyozta, hogy ma 
a mezővédő erdősávrendszerek újraértékelésére és tervezésének korszerűsítésére 
van elengedhetetlen szükség, elsősorban a korábbiakhoz viszonyítva jelentősen 
megnőtt mezőgazdasági gépesítési igény miatt. 

Dr. Papp Mihály bevezetőül hangsúlyozta, hogy hazánkban az erdőgazdálkodás 
színvonala európai szintű. A szakmai oktatás és kutatás hazai eredményei pedig 
nemzetközileg is elismertek. A jövőben intenzív gazdálkodási módszerekkel kell 
elérni jobb gazdasági eredményeinket. 

A z előadó méltatta az alföldi kultúrerdők jelentőségét (akácosok, nemesnyára-
sok, erdei és feketefenyvesek) , de célul tűzte ki itt a természetes erdőtársulások 
további fenntartásának szükségességét is. Szorgalmazta a vadlétszám megfele lő 
szintre történő leapasztását, a sarjerdők területének csökkentését, az erdőgazdál
kodás szakmai színvonalának emelését és az elmaradt vágásfelújítási hátralékok 
maradéktalan felszámolását. Hangsúlyozta, hogy ökonómiai szinten is össze kell 
hangolni a jövőben a röv id - és hosszú távú feladatokat, az ökonómiai szemlélet 
prioritásának szem előtt tartásával. Röviden ismertette a debreceni Erdőfelügye
lőség az erdőgazdálkodás irányításában adódó feladatait, néhány je l lemző fatömeg-
és területtadat megemlí tésével . Befejezésül foglalkozott a jóléti erdők e térség
ben betöltött hasznos szerepével, külön k iemelve a Debreceni Erdőspuszta 12 000 
ha-os üdülőerdő területének jelentőségét. 

Dr. Kapusi Imre előadásában rövid történelmi áttekintést adott a kutatómunka 
fejlesztésével kapcsolatban a korábbiakban e téren elért eredményekről , megem
l í tve egyszersmind az alföldfásítás jelentősebb állomásait Tessedik Sámuel korá
tól napjainkig. Majd a püspökladányi Kísérlet i Ál lomás munkájával foglalkozott, 
részletesebben taglalva az 1953-tól napjainkig tartó időszak eredményeit , elsősor
ban a szikfásítási kísérletek vonatkozásában. 

A z „ E R D Ő K É V E " alkalmából tartott tudományos előadássorozatot nagysikerű 
kiállítás megtekintése tette színesebbé. 


